
Zápis ze zasedání Vědecké rady FF Univerzity Pardubice 
ze dne 23. 3. 2023  

 
 
Přítomni: 
Externí členové: 
doc. PhDr. Ivana Ebelová, CSc.; doc. Mgr. Erik Gilk, Ph.D.; doc. ThDr. Jiří Gebelt, Th.D.; 
prof. PhDr. Milan Hlavačka, CSc.; prof. PhDr. Michaela Hrubá, Ph.D.; doc. Mgr. Jiří 
Hutečka, Ph.D.; doc. PhDr. Petr Chalupský, Ph.D.; prof. PhDr. Jiří Mikulec, CSc.; doc. Mgr. 
Lukáš Novotný, M.A., Dr.phil.; doc. PhDr. Naděžda Pelcová, CSc.; doc. Jakub Sirovátka, 
Dr.phil.  
 
Interní členové: 
doc. PhDr. Šárka Bubíková, Ph.D.; doc. Mgr. Tomáš Hejduk, Ph.D.; doc. Mgr. Jiří Kubeš, 
Ph.D.; doc. Mgr. Pavel Marek, Ph.D.; doc. MgA. Tomáš Petráň, Ph.D.; Mgr. Irena 
Reimannová, Ph.D.; prof. PhDr. Karel Rýdl, CSc.; MgA. Radomír Slovik; prof. PhDr. 
Vladimíra Spilková, CSc.; prof. PhDr. Petr Vorel, CSc. 
 
Omluveni:  
doc. PaedDr. Monika Černá, Ph.D.; prof. PhDr. Petr Horák, CSc.; prof. PhDr. Tomáš 
Kasper, Ph.D.; prof. PhDr. Milena Lenderová, CSc.; prof. PhDr. Bohuslav Mánek, CSc.; 
PhDr. Ivo Říha, Ph.D.; doc. PhDr. Martin Soukup, Ph.D. 
 
Hosté: 
prof. PhDr. Lenka Bobková, CSc.; prof. dr. Wojciech Iwańczak; prof. PhDr. Martin Wihoda, 
Ph.D. 
 
 
Body k jednání: 
 

1. Uvítání. 

2. Schválení programu zasedání. 

3. Řízení ke jmenování profesorem (doc. Mgr. Martin Čapský, Ph.D., FF UPCE): obor 

Historické vědy. 

4. Návrh na udělení čestného doktorátu – prof. PhDr. Bohuslav Mánek, CSc. (za 

mimořádný přínos k rozvoji české anglistiky, propagaci oboru a za osobní nasazení 

při podpoře etablování dnešní Katedry anglistiky a amerikanistiky na FF UPCE). 

5. Návrh na zřízení Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE a návrh Statutu Komise pro 

etiku ve výzkumu FF UPCE (Opatření děkana č. 1/2023). 

6. Návrh na jmenování členů Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE. 

7. Informace o harmonogramu volby děkana FF UPCE. 

8. Návrh na schválení nových členů komisí bakalářských a magisterských SZZ.  

9. Různé. 

 
 
ad 1, 2) Uvítání. Schválení programu zasedání. 
 
Pan děkan přivítal přítomné i hosty, členy komise profesorského řízení. 
 
Na začátku jednání bylo přítomno 21 členů vědecké rady z celkového počtu 28 členů. 
 
Za skrutátory byli navrženi doc. Pavel Marek a MgA. Radomír Slovik.  
 



Hlasování: 21-0-0 
 
Dále děkan seznámil členy VR s programem zasedání. Nikdo nevznesl připomínky.  
 
Usnesení:  
Vědecká rada Fakulty filozofické UPCE schvaluje program zasedání. 
 
Hlasování: 21-0-0 
 
 
ad 3) Řízení ke jmenování profesorem doc. Mgr. Martina Čapského, Ph.D. 
 
O profesorském řízení informoval děkan doc. Kubeš. Uchazeč předložil – jak je vyžadováno 
VŠ a Směrnicí č. 2/2020 FF UPCE – životopis, doklady o vysokoškolském vzdělání 
a dosažených titulech, seznam publikací, vyřešených projektů, přehled stáží a zahraničních 
pobytů, domácích i zahraničních přednášek a konferenčních vystoupení, včetně přehledu 
citací svých vědeckých prací. Všechny potřebné materiály členové VR s předstihem obdrželi. 
Řízení ke jmenování profesorem doc. Mgr. Martina Čapského, Ph.D. bylo zahájeno na návrh 
děkana dne 2. listopadu 2022, kde byla navržena a schválena pětičlenná hodnoticí komise, 
jež se sešla 10. ledna 2023 ve složení: 
 
Předseda komise prof. PhDr. Petr Vorel, CSc. (Fakulta filozofická, Univerzita Pardubice) 
prof. PhDr. Lenka Bobková, CSc. (Filozofická fakulta, Univerzita Karlova v Praze) 
prof. PhDr. Petr Čornej, DrSc. (Husitská teologická fakulta, Univerzita Karlova v Praze) 
prof. dr. Wojciech Iwańczak (Akademia Ignatianum w Krakowie, Polsko) 
prof. PhDr. Martin Wihoda, Ph.D. (Filozofická fakulta, Masarykova univerzita v Brně) 
 
Zahájení řízení podpořil doporučujícím dopisem prof. dr. Przemysław Wiszewski (Instytut 
Historyczny, Wydział Nauk Historycznych i Pedagogicznych, Uniwersytet Wrocławski, 
Polsko). 
 
Předseda komise prof. Vorel informoval o závěrech schůze a zhodnotil kandidáta doc. 
Martina Čapského. Přednesl návrh hodnoticí komise s odůvodněním. V něm také stojí: 
„Rozsáhlé vědecké dílo, jeho mezinárodní rozpětí a ohlas, stejně jako významná 
pedagogická a vědecká činnost charakterizují Martina Čapského jako vyzrálého badatele 
a vysokoškolského učitele. Po posouzení jeho všestranných aktivit dospěla komise k závěru, 
že doc. Martin Čapský splňuje všechny podmínky kladené na univerzitního profesora, a proto 
doporučuje, aby na Fakultě filozofické Univerzity Pardubice jmenovací řízení pokračovalo.“ 
 
Hodnoticí komise tajným hlasováním návrh na pokračování řízení ke jmenování profesorem 
schválila. Z navržených tří témat přednášky komise vybrala téma Integrační mechanismy 
pozdně středověkých monarchií ve střední Evropě. 
 
Po informaci o jednání komise profesorského řízení následovala přednáška doc. Čapského. 
Na přednášku navázala rozprava, v jejímž rámci zazněla řada konkrétních otázek, na které 
uchazeč o profesorské řízení reagoval. Otázky položili prof. Mikulec, prof. Hrubá, prof. 
Hlavačka či doc. Kubeš. 
 
Následovala neveřejná část jednání, kde proběhlo tajné hlasování. Z celkového počtu 28 
členů VR FF UPCE s platným hlasovacím právem bylo přítomno 21 členů. Kvorum nutné pro 
tajné hlasování o profesorském řízení bylo tímto splněno. Po ukončení hlasování sečetli 
skrutátoři všechny odevzdané hlasovací lístky a oznámili děkanovi výsledek tajného 
hlasování.  
 
 



Výsledek tajného hlasování: odevzdáno 21 hlasovacích lístků. 
Pro: 20               Proti: 0             Neplatných: 1 
 
Na základě tajného hlasování bylo přijato následující usnesení. 
 
Usnesení: 
Vědecká rada Fakulty filozofické UPCE v souladu s článkem 1, odst. e, § 30 a čl. 6, § 74 
zákona č. 111/1998 Sb. o vysokých školách navrhuje, aby uchazeč doc. Mgr. Martin Čapský, 
Ph.D. byl jmenován profesorem v oboru historické vědy. Vědecká rada žádá děkana fakulty, 
aby neprodleně zaslal tento návrh včetně stanoviska hodnoticí komise a zápisu z dnešního 
jednání prostřednictvím rektora Vědecké radě Univerzity Pardubice. 
 
Hlasování: 21-0-0 
 
ad 4) Návrh na udělení čestného doktorátu – prof. PhDr. Bohuslav Mánek, CSc. (za 
mimořádný přínos k rozvoji české anglistiky, propagaci oboru a za osobní nasazení při 
podpoře etablování dnešní Katedry anglistiky a amerikanistiky na FF UPCE). 
 
Děkan FF UPCE odkázal na čl. 40 Statutu Univerzity Pardubice, v němž stojí, že se čestná 
hodnost „doctor honoris causa“ uděluje významným domácím a zahraničním osobnostem, 
které výrazně přispěly k rozvoji oblastí tvořících zaměření a dlouhodobou orientaci univerzity. 
Pak požádal vědeckou radu fakulty, aby navrhla udělení čestné hodnosti anglistovi, 
literárnímu historikovi a překladateli prof. PhDr. Bohuslavu Mánkovi, CSc. (Univerzita Hradec 
Králové), který se dlouhodobě zabývá dějinami anglické literatury, anglickým romantismem, 
recepcí anglické literatury v české kultuře či dějinami a teorií překladu. Děkan tento návrh 
zdůvodnil třemi argumenty: 
 
1) Profesor Mánek patří k těm, kteří velkou část své odborné energie věnovali podpoře 
rozvoje oboru v porevoluční dekádě na řadě pracovišť, protože lásku k oboru a vědomí jeho 
společenské relevance nadřadil individuální vědecké kariéře. Obětavě podporoval odborný 
růst svých mladších kolegů a kolegyň, nikdy neodmítal práci v různých zkušebních komisích, 
oborových radách, komisích doktorských zkoušek, habilitačních či profesorských řízení, 
stejně jako v škále odborných grémií, v nichž neúnavně a spolehlivě pracoval. Věnoval se 
rovněž propagaci oboru a významně tak plnil tzv. třetí roli univerzity. 
2) Na Univerzitě Pardubice stál Bohuslav Mánek u přerodu původního tzv. fast tracku, tedy 
účelově vzniklého krátkodobého programu určeného k rychlé přípravě učitelů angličtiny 
v porevolučních letech, na plnohodnotný studijní program. I díky působení prof. Mánka se 
pak na Katedře anglistiky a amerikanistiky FF UPCE vyvinuly čtyři studijní programy a dva 
programy celoživotního vzdělávání. Tyto studijní programy jsou dva na bakalářském stupni – 
Anglický jazyk pro odbornou praxi a Anglický jazyk pro vzdělávání (nově akreditované jako 
dvě specializace široce koncipovaného bakalářského studia), a dva jsou navazující 
magisterské – Anglická filologie a Učitelství anglického jazyka. 
3) Prof. Mánek podporoval zrod konferencí britských a amerických kulturních studií, které 
místní Katedra anglistiky a amerikanistiky pořádá pravidelně již od roku 2000, od roku 2007 
jako konferenci mezinárodní. Prof. Mánek rovněž pomáhal při zakládání oborového periodika 
American and British Studies Annual a nezištně pracoval v jeho redakční radě. Původně 
domácí časopis se postupně stal respektovaným mezinárodním periodikem vedeným 
v databázích ERIH+, SCOPUS a EBSCOHost. V současné době je široce dostupným díky 
přechodu do režimu OpenAccess. 
 
Tajné hlasováni: 20-1-0 
 
Usnesení: 



Vědecká rada FF UPCE projednala a schválila návrh na udělení čestné hodnosti „doctor 
honoris causa“ prof. PhDr. Bohuslavu Mánkovi, CSc. a zmocňuje děkana fakulty, aby tento 
návrh předložil Vědecké radě univerzity Pardubice. 
 
Hlasování: 21-0-0 
 
14.45 odchod dr. Reimannové; přítomno 20 členů 
 
ad 5) Návrh na zřízení Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE a návrh Statutu Komise 
pro etiku ve výzkumu FF UPCE (Opatření děkana č. 1/2023). 
 
Fakulta filozofická UPCE potřebuje orgán, který bude schopen posuzovat splnění etických 
standardů výzkumných projektů. Takové orgány má už většina vysokých škol. Snaha zřídit 
podobný orgán i na naší fakultě vychází 1) z návaznosti na Kodex dobré výzkumné praxe 
UPCE, 2) z čl. 10 Pravidel systému zajišťování a hodnocení kvality vzdělávací, tvůrčí a s nimi 
souvisejících činností Univerzity Pardubice a 3) reaguje na zvyšující se potřebu 
institucionálního schvalování etického rozměru výzkumu zahrnujícího lidské účastníky na FF 
UPCE pro potřeby publikování výsledků takového výzkumu v prestižních domácích 
a zahraničních publikacích. Tento úkol bude řešit navrhovaná Komise pro etiku ve výzkumu 
FF UPCE. 
 
Vědecká rada krátce diskutovala návrh Statutu Komise pro etiku ve výzkumu a doporučila 
dvě drobné úpravy. 
 
Usnesení: 
Vědecká rada FF UPCE projednala návrh na zřízení Komise pro etiku ve výzkumu a návrh 
Statutu Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE (Opatření č. 1/2023). Doporučuje děkanovi 
fakulty tuto komisi bez prodlevy zřídit a opatření vydat. 
 
Hlasování: 20-0-0 
 
ad 6) Návrh na jmenování členů Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE. 
 
Podle čl. 2, odst. 2 Statutu Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE jmenuje a odvolává členy 
komise děkan po projednání ve vědecké radě fakulty. Komise má být pětičlenná. Podle 
statutu mají být členy komise obvykle členové akademické obce FF UPCE, kteří mají 
zkušenosti s příslušnými typy výzkumných projektů. Návrhy na jmenování členů komise 
spolu se zdůvodněním a písemným souhlasem navrhovaného může děkanovi písemně 
doručit kterýkoli člen akademické obce FF UPCE. Děkan není vázán předloženými návrhy 
a je oprávněn VR FF UPCE předložit k projednání také další vhodné kandidáty, kteří 
souhlasí se členstvím. Při výběru přihlíží k tomu, aby v komisi byly zastoupeny vědecké 
obory pěstované na FF UPCE, jichž se předmět činnosti komise zejména týká. 
 
Děkan konstatoval, že členové akademické obce mu doručili celkem šest návrhů na členy 
a požádal vědeckou radu fakulty, aby tyto návrhy projednala. Jednalo se o doc. PaedDr. 
Moniku Černou, Ph.D. (KAA), Mgr. Helenu Dyndovou, Ph.D. (KFR), PhDr. Marcelu Ehlovou, 
Ph.D. (KVV), Mgr. Jaroslava Myslivce, Ph.D. (KVV), Mgr. Michaelu Konopíkovou, Ph.D. 
(KSKA) a Mgr. Ladu Vikovou, Ph.D. (KSKA). 
 
Usnesení: 
Vědecká rada FF UPCE projednala návrhy členů Komise pro etiku ve výzkumu FF UPCE 
a doporučuje děkanovi pět z nich neprodleně jmenovat. 
 
Hlasování: 20-0-0 
 



15:00 odchod doc. Hutečky; přítomno 19 členů 
 
ad 7) Informace o harmonogramu volby děkana FF UPCE. 
Děkan informoval vědeckou radu, že jeho funkční období vyprší 31. 10. 2023, a proto 
akademický senát fakulty vyhlásil volbu děkana na funkční období 2023-2027. Návrhy 
mohou podávat i členové vědecké rady fakulty, a to do 3. 4. 2023 do 13 hod. Všechny 
potřebné informace včetně návrhového formuláře jsou na https://ff.upce.cz/node/123309.  
 
ad 8) Návrh na schválení nových členů komisí bakalářských a magisterských SZZ.  
 
Změny oproti stávajícímu stavu vyplývají ze třech důvodů. 1) Je nově zařazena komise pro 
anglický magisterský studijní program Ethics and Political Philosophy, který je na naší fakultě 
realizován od loňského roku. 2) Dva kolegové na Katedře filosofie a religionistiky a na 
Katedře sociální a kulturní antropologie si zvýšili kvalifikaci. 3) Na obou zmíněných katedrách 
také působí noví kolegové.  
 
Usnesení: 
Vědecká rada Fakulty filozofické UPCE schvaluje předložený návrh na členy komisí 
bakalářských a magisterských státních závěrečných zkoušek. 
 
Hlasování: 19-0-0 
 
Ad 9) Různé 
 
Reakreditace habilitačního řízení a řízení ke jmenování profesorem v oboru Historické vědy 
byla, po zapracování připomínek vzešlých z únorové e-mailové diskuse mezi členy vědecké 
rady, schválena dne 13. 3. na Radě pro vnitřní hodnocení UPCE a dne 17. 3. byla odeslána 
na NAÚ.  
 
Děkan informoval o vědeckých týmech fakulty. Vědecké týmy zůstávají v roce 2023 ve 
stejném počtu a složení jako v loňském roce, a to tři týmy z ústavu historických věd a dva 
týmy z katedry filosofie a religionistiky.  
 
Předpokládaný další termín zasedání VR FF je plánován na 22. 6. formou online. 
 
Fakulta filozofická připravuje novou akreditaci habilitačního řízení pro obor Filosofie, který by 
měl být předložen k projednání a schválení na červnovém zasedání vědecké rady. 
 
Katedra filosofie a religionistiky připravuje reakreditaci doktorských studijních programů 
Filosofie / Philosophy. Materiály obou reakreditací budou připraveny k projednání a schválení 
na říjnové VR FF. Navrhovaný termín zasedání je 19. 10. za fyzické účasti. 
 
 
 
 
 
V Pardubicích dne 24. 3. 2023                                          doc. Mgr. Jiří Kubeš, Ph.D. 
Zapsala: Dita Jančaříková                                děkan Fakulty filozofické Univerzity Pardubice 

https://ff.upce.cz/node/123309
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